

# Lo Somaten

DIARI REGIONALISTA Y D' AVISOS Y NOTICIAS

Any XV

Reus Diumenge 13 de Maig de 1900

Núm. 3524

### PUNTS DE SUSCRIPCIÓ

En la Administració d'aquest diari y en les principals llibrerias d'aquesta ciutat y de fora.  
En Barcelona, llograffa Malloré, carrer Junquera, 6.  
No's retornan los originals encara que no's publicuin.

### Administració y Redacció

PLASSA DE LA CONSTITUCIÓ, (PORKOS)

### PREUS DE SUSCRIPCIÓ

Reus, un mes . . . . . Ptas. 1  
provincias limítimas . . . . . 3 50  
Extranjer y Ultramar . . . . . 7  
Anuncis, a preus convencionalis.

## Farmacia Serra

### 12 ANYS

de continuadas curacions y d' una acceptació general, son las millors probas pera demostrar que

### XAROP SERRA

es lo millor remey pera combatre per crónica y rebelde que sia tota classe de . . . . .

### La que paga més contribució de la provincia.

## SABATERIA VALLS

MONTEROLS, 35.-REUS

En aquest antich establiment de calsat, trobará l' públich un complet y variat surtit de totes classes, poguent garantirias lo que no 'la hi es possible ais intrusos en aquesta industria. Formas elegants y que s' adaptan perfectament á la configuració dels paus d' aquest país, sòida construcció y prens sens competencia possible.

PREU FIXO.—SABATERIA VALLS.—PREU FIXO

## INSTITUT VACUNÓGENO SUIS ♦ LAUSANNE

DIPOSIT EXCLUSIU A REUS

D. ANTON SERRA (farmacèutich)

Arrabal Santa Anna, 80

### LINFA

Tubo pera 2 á 3 vacunas	Ptas.	1'00
Tubo pera 8 á 10 vacunas		1'50
Tubo pera 20 á 25 vacunas		3'00
Estutz ab 5 tubos pera 2 á 3 vacunas		4'00

### PULPA

Placas pera 3 á 4 vacunas	Ptas.	1'50
Placas pera 6 á 8 vacunas		3'00
Pots pera 25 vacunas		8'00
Pots pera 50 vacunas		15'00

## Traslado

Joan Magriñá, Metje Cirurgiá ha traslatat son despatx al carrer de Sant Salvador núm. 1, entressuelo, afont oferelx sos serveys professionals  
Horas de consulta de 12 á 2.

## A NOSTRES LECTORS

Lo vol que emprent la questió personal provocada pel Marqués de Portago, ab motiu de la enèrgica defensa que del nostre poble y en presencia del Ministre de la gobernació, feu l' Alcalde Sr. Font de Rubinat; l' agrehiment de la nos ra població demostrat ans d' ahir á la nit al seu Alcalde, tributantli la manifestació de simpatía de que parlárem en nostre número anterior; lo solemne acte realsat ahir pel Exm. Ajuntament reunintse en sessió extraordinaria; la mala fé que revela la premsa madrilenya en sa narració de lo ocorregut á la estació dels Directes al pas del express que duya á n' en Dato; y la apreciació unánim de la opinió, sobre dits fets, nos obligan ben apesar nostre, á ser mers espectadors en l' actual lluyta de sentiments ofesos y de dignitats trepitjadas.

Prou sabém que l' insult del Marqués no fou á la Autoritat, sino al poble de Reus, y per lo tant, que com á bons fills del mateix, tenim mes que l' dret lo deber de refusar lo mes energicament que sapiguém, l' insult que se 'ns ha inferit.

Pero sería Lo SOMATEN, qui parlaria; se voldria veurer derrera nostres escrits la opersonalitat de don Pau Font de Rubinat, d' l' nostre Alcalde; se l' erigia en inspirador de la nostra conducta; se l' tornaria á fer emo, no senho, del periódich y de las nostras voluntats, y aixó ni convé á éll, ni convé á Lo SOMATEN.

Y davant de motius tan poderosos y de rasons de tan pes, no tenim altre remey que callar y que devo-  
rar en silenci la indignació de nostre cor.  
Ditzosos aquells que donant expansió á sos sen-

timents, poden pendres la revanxa retornant doblats los insults rebuts!

### LA REDACCIÓ.

## LO QUE HI DIU LA PREMPSA

De El Nacional de Madrid:

En Reus

Un incidente.—Manifestación catalanista.—  
Silba.—Alcalde abofeteado.

La estación de Reus, á la llegada del tren en que el señor Dato ha regresado á Madrid, estaba totalmente ocupada por numeroso gentío.

En competencia con los palmones de acero de la locomotora, pusieronse á silbar los reusenses.

El Alcalde que presidía la «juerga», saliendo á complimenter al ministro, se adelantó hácia el señor Dato, diciendo:

—Esta silba no es para V. E. ni para el Gobierno: es la protesta del pueblo contra los que combaten al catalanismo.

Sonriendo como un bendito iba á retirarse el Alcalde, cuando el señor marqués de Portago, que acompañaba al ministro, le increpó con dureza.

Contestóle en tonos altivos el presidente del Municipio de Reus, y el citado marqués, llegando al paroxismo de la cólera, levantó la mano y abofeteó á la primera autoridad municipal.

Se promovió el alboroto consiguiente y, como en Játiva, tuvieron que replegarse hácia el tren que inmediatamente y á toda máquina salió en dirección á la corte, zanjándose los viajeros, scompañados por los silbidos y gritos de los que á pié se quedaban alzando al cielo sus manos y no en señal de oración.

Este incidente lo hemos oido referir de labios tan autorizados, como son los de las personas que acompañaban al señor ministro de la Gobernación.

De Las Circunstancias d' aquesta ciutat:

¡Mentira! ¡mentira! ¡mentira!

General y profunda indignación produjo en este vecindario la lectura de las distintas versiones que da

la prensa madrileña llegada ayer relativas á lo ocurrido en la estación de los Directos de esta ciudad, al paso por la misma del tren exprés que conducía al ministro de la Gobernación, versiones á cual mas absurda y falsa.

Absurdo y falso que el señor Dato reprendiera al señor Alcalde por la silba con que se le obsequió; pues ni en la mano del señor Alcalde, que oficialmente ignoraba el viaje del ministro, estaba evitarlo, ni el señor Dato podía hacer otra cosa que disimular, dado el estado turbado é intranquilo de su ánimo y teniendo ya el oido acostumbrado á silbas mas estridentes y á manifestaciones mas elocuentes.

Absurdo y falso que el señor marqués de Portago abofeteara al señor Alcalde, como lo afirma «El Nacional» ni siquiera que lo cogiera por las solapas como dice «El Imparcial» y otros periódicos, pues ni el señor marqués de Portago le quedron alientos al oír las voces de ¡general que dió el público al enterarse de su increpación á nuestra primera autoridad local mezclada con insulto impropio de su educación, ni el público hubiera tolerado el mas mínimo ademán agresivo.

Absurdo y falso también que los aludidos periódicos, que la manifestación fuese catalanista, pues con seguridad no llegaban á una docena los catalanistas que había en la estación sin que quedaran muchos más dentro la ciudad, en la cual dicho partido tiene muy escaso arraigo.

Podrán decir los citados periódicos y los demás que aludimos, si se deciden á rectificar conforme exige la sinceridad, que tales afirmaciones no son suyas, puesto que hablan con referencia á lo que les contaron los viajeros que iban en el tren; pero tratándose de un asunto tan grave y que tan hondamente ha excitado los ánimos y que en tan gran manera viene preocupando al Gobierno influyendo en su actitud y determinaciones con respecto á Cataluña, no hay excusa para tamaña imprudencia y mucho menos cometida por periódicos que pretendiendo representar y monopolizar la opinión pública, lo que hacen es estraviarla y perturbarla de tal manera que puede asegurarse que la actual situación es principalmente fruto de una obra.

«El Imparcial» y «El Nacional» en primer término y algunos otros periódicos de Madrid, por sus campañas y sus estímulos afluidos, se propusieron inchar el perro del catalanismo y no pararon hasta que el Gobierno sopló con ellos, llevando al seno del ministerio al director que inició la campaña.

No hay que decir si lo han conseguido, pues los hechos hablan con elocuencia que abruma, siendo lo peor que no parece haber llegado aun la hora de que se convenzan de su insensatez y siendo de temer que lleguemos á extremos peores y que todos habremos de deplorar.

Porque hay que decirlo; la indignación va cundiendo en este país y todos empazamos á estar hartos de tanta farsa, tanta violencia y tanto insulto, los catalanistas y los catalanes españoles, cuya barrera divisoria de entes tan formidable va echándose de dia en dia haciéndonos entrever la posibilidad y tal vez la necesidad de que siguiéndonos por este camino sea necesario derribarla para marchar unidos en un momento dado y acudir á su defensa de la dignidad de todos.

Solo un medio vemos de atajar el mal, si es que hay buena fé y voluntad en los que mandan, y este medio es que el Gobierno en vez de enviarnos ministros que estudien sus causas en Cataluña y delegados

militares y civiles que busquen y persiguen á los culpables y propagandistas, vuelva la mirada en derredor suyo y se convenza de que el mismo constituye el primer comité propagador del separatismo y de que sus agentes mas activos están en las redacciones de esos periódicos que así falsean y abultan los hechos ocurridos en la estación de esta ciudad como falsean y abultan las causas del movimiento regionalista.

Del Reus:

Cosas de Madrid

Como se escribe la Historia

Vamos á copiar lo que en su información del día dice el «periódico de mayor circulación de España», «El Imparcial», al ocuparse de lo ocurrido en la estación de los directos de esta ciudad, la noche en que por ella pasó el ministro de la Gobernación, de regreso de su viaje triunfal.

Si el periódico madrileño tiene un servicio de información tan serio como el que demuestra en la relación del suceso á que nos referimos y conoce á ese tenor el problema catalán, hemos de decirle que está á la altura de cualquier quincenario de esos que se venden dos por una perra chica; y, por esto, se comprende que desbarre tanto al ocuparse de lo que á Cataluña afecta.

Advertimos á «El Imparcial» que nosotros no tenemos ni pizca de separatistas; de manera, que, por este lado no podrá tacharnos de arrimar el ascua á nuestra sardina.

Abi va, ahora, la famosa información del diario del ministro de Obras Públicas:

«R-fieren los viajeros que han venido en el expreso de Barcelona que, al pasar por Reus, se vió invadido el andén por 700 ú 800 personas, á cuyo frente iba el alcalde, las cuales silbaban con gran vigor y daban vivas á Cataluña.»

El Sr. Dato se apeó del tren increpando al alcalde por su proceder y censurando aquel acto tan poco hidalgó.

El marqués de Portago contestó á aquella manifestación con los calificativos propios del caso, los cuales intentó rechazar el alcalde imponiendo su autoridad; pero el marqués cogió por las solapas al alcalde, y le dijo que era un diputado de la nación, que no podía consentir que se infiriesen ultrajes á España.

las cosas pasaran á mayores por estar los ánimos muy excitados.

Todavía el alcalde dijo:

—No se silba al caballero ni al ministro, sino al poder central, y se silba con razón.

El ministro le contestó que eso era una osadía en su presencia, y que el acto de la silba era propio de pueblos que en poco se estiman.

Partió el tren y todavía seguían sonando los pitos y oyéndose los gritos de aquella multitud.»

Recomendamos al célebre rotativo que pase la vista por las columnas de colegas tan serios y bien informados como «La Vanguardia» y «El Noticiero Universal», de Barcelona, y comprenderá la plancha tan grande que le han hecho tirarse los viajeros que «vieron en la estación de Reus á 700 ú 800 personas á cuyo frente iba» el dignísimo alcalde de la patria de aquel general cuya memoria honra aún hoy á la España maltrecha por gobiernos entre los cuales se cuenta el de que forma parte el señor Gasset.

¡Con seguridad que esos viajeros iban provistos de lentes para observar el próximo eclipse!

Por lo demás, crea «El Imparcial» que no es el alcalde de Reus de los que se deja «cojer por las solapas» ni por el ministro de la Gobernación ni por el ministerio en pleno; aparte de que tampoco se lo hubieran tolerado al señor Dato, ni al marqués de Portago los pocos hijos de Reus que, cuando ocurrió el incidente de referencia, se hallaban en el andén de la estación.

«El Imparcial» ha querido dar un bombo al marqués en cuestión y lo ha convertido, en un genán á los ojos de los lectores que desconozcan la verdad del hecho. ¡Cosas de los rotativos de «mayor circulación!»

De La Autonomía d' aquesta ciutat:

«En cuanto á si aplaudimos ó no la conducta del señor Font al rechazar los conceptos injuriosos contra el pueblo de Reus, vertidos por uno de los acomprantes de Dato, léase las líneas que al asunto dedicamos y dice así:

«Se cuenta que éste (el Alcalde) ante un calificativo injurioso para el pueblo de Reus que profirió un Diputado acompañante de Dato, contestó:

Yo como Alcalde no permito que califique usted así á este pueblo.

No respondemos de la autenticidad de la versión, pero celebráramos fuese cierta»

No podemos decir más acerca de un hecho cuya autenticidad no nos constaba de ciencia propia, porque no fuimos testigos de él, y del cual, como tantos otros, nos enteramos ya muy tarde y por versiones no del todo contestes en los términos, por lo cual sin afirmar la verdad del hecho, lo apudamos diciendo que celebráramos fuese cierto.

Hoy sabiendo que el hecho es cierto no tenemos inconveniente en aplaudir desde el periódico, como públicamente lo hicimos desde el primer momento, la conducta del Alcalde, y más expresivamente lo hubiéramos hecho en esta edición, á más inmediata á la en que dábamos cuenta del suceso, á no haberse interpuesto Lo SOMTENT con su excesivo celo, que le ha cegado hasta el extremo de suponer en nuestra conducta, inspirada, como demostrado queda, en cuestiones de dignidad política, noviles bastardos que no han existido nunca sino en la mente de nuestros detractores.»

Carta de Madrid

Sr. Director de Lo SOMTENT.

Estimat amic: Abir vareig escriure quatre ratlles al senyor Font de Rubinat, al sentir dir pel Congrés que'l Marqués de Portago pensava desafiarlo per lo ocorregut á l' anden de la estació de Reus

Avny escrich á vostés pera manifestarlosi que 'ls ministerials exageravan molt lo conflicte suposant que'l Alcalde havia dit tota mena d' atrocitats contra Espanya.

Jo que coneix al senyor Font de Rubinat he va'ig negar rotonament, segur de que no m' equivocava.

Després vingueren al Congrés concurrents á la tertulia de casa Sagasta y contaren lo fet tal com va ésser per haverho sentit de boca d' un parent de Sagasta que vingué á Madrid ab lo mateix tren del Ministre. Aixís es que á la nit ja tothom sabia que s' exagerava lo ocorregut á Reus, principalment ab'l Alcalde.

Pera que compreguin ahont arriba la exageració, El País á las cinch de la tarde ha fet sortir un Extraordinari que val més no llegir.

Á la nit'l «Heraldo» encara suposa que'l Marqués ha desafiat al Alcalde: los periódichs d' aquest matí no s' han d' llegir.

Extraño que «El Imparcial», «Heraldo», etc., no hagin publicat telégramas de Reus explicant lo fet: procureu ferho fent constar si es aixís, com suposo, que no hi hagué á Reus crits de «¡Mori Espanya!» com aquí se suposa.

Hi ha gran empenyo en donar á lo de Catalunya carácter purament «separatista» per fernes odiosos al restant d' Espanya y salvarse'l Govern.

Rebin una estreta de má.

Lo Corresponsal.

11 Maig de 1900.

Cambra de Comers

La Junta directiva, reünida, en sessió extraordinaria, pera tractar del incident personal surgit ab motiu del pas per aquesta ciutat del Excm. Sr. Ministre de la Gobernació y enterada de las explicacions donadas pel senyor Alcalde D. Pau Font de Rubinat, en la sessió celebrada avuy pel Excm. Ajuntament; no dubtent interpretar fidelment los sentiments de tots los socios, acorda fer constar, que davant la ofensa inferida á nostra població, ha vist ab lo major agrado y aplauso la conducta seguida per nostra primera Autoritat local y posarse incondicionalment á son costat, transmetentli dit acort pera son coneixement y satisfacció.

Reus 12 Maig 1900.—Lo President, Anton Pascual.—Lo Secretari general, Tomás Abelló.

«Un dato ben dat»

Y excel·lent; més que excel·lent, excel·lentíssim.

A pesar dels moltíssims datos proporcionats per nostre país á n' els igualment excel·lents poca-vergonyas del país de l' olla, faltaba un dato eloqüent que pregonés lo singular afecte que 'ls professém, lo rabiós carinyo que 'ls hi tenim, en justa correspondencia els beneficis que 'n rebém... d' ensá que 'ns toca rebre.

Aqueix important dato, donchs, 'ls hi hém dat ben dat ab motiu de la visita, esperada ab ansis, d' un Don Quijot de la situació acompanyat d' una colla de Sancho ab la panxa plena, á qui no'l hi ha valgut tota la caballeria anterior, ni de peu, pera aixoplegarse dessota'l porxo del archivo de la cortesia que no 's mereix ni ell, ni tots 'ls seus, ni'l ánima que 'ls aguenta.

Me sembla que ab aquest dato final ja 'n tindrán prou pera convencers de la distancia que hi há de la

Vila de fer l' os á la Ciutat dels Comtes, y de la diferència que existeix entre el Real y'l Liceo.

Ella, á la cuenta, no s' ho vollen creure que aquí, la terra de les pinyes y dels bolets, hi hagués tanta esbo-pera que pogués conreursi la dignitat y'l patriotisme y dongués per fruits xiulets fets que aixorden; y 's pensaven que ab una ensenada de cultura podrián afeytarnos equet pelut ressentiment que 'ns ha creacut per deixarnos'l ral tant de temps; pero s' han tallat, s' han tallat, ab la mateixa navaja d' afeytar al pobre trevallador y al amo que fa trevallar.

Ben bé que 'ls está'l ser tant tafeners; puig no tenian necessitat d' adquirir cap més dato, ab'l acopi que 'n tenen de tots colors y especies que demostren palpablement y de sobras'l divorci escandalós que ha d' existir entre 'ls ferts d' olla y 'ls que la han de fer bullir per ells.

Es un dato més per la historia trista d' una nació (no cal dir quina), quals fets més culminants estarán escrits ab sang... y fetje del contribuyent, reventat de tant corre d' una Administració á l' altra ab impostos á coll y garrotadas á l' esquena.

Lo mes significatiu de tot es que 'ls datos anteriors á n' el dato fehacient que 'ns ocupa, eran considerats com fills de la exaltació d' uns quants encarregats de facilitarlos en representació genuina de tot un país que es lo verdader símbol del Trevall, de la Activitat, del Progrés comercial é industrial de la nació de marrras; y se resulta que aquest últim dato deixa molt endarrera als seus antecessors en lo referent á la demostració del estat d' ánim dels que l' han dat y ben dat!

Perque'l estat d' ánim es també excel·lent; d' una excel·lencia enterament exacta á la del ditxós dato que faltaba; si, ben exacta... sino que es totalment oposada.

D' aquí que quedin equilibradas perfectament aqueixes dos forses: la de la barra de tart d' olla y la de la venjensa moral dels que la fan bullir... pe 'ls altres.

De manera que qui vulgui més datos que se 'ls empesqui; que ja li dono feyna.

Y si 'ls trova, que ho dupto, pot embolicarlos ab aquell anunci grós del carré de Pelayo que diu:

La llegada de... (idem) á Barcelona le proporcionará, entre otras sorpresas, la de ver las sábanas con cenefa y otros artículos de lencería.

Perqué aqueix anunci té més miga (com diuen á nosaltres) que el de la llegada de... Enclon una previsió clara, la tal sorpresa, fundada en la probabilitat de que poguessin fer molt servey al últim dato det llensols y draps de tota mena, segons com haguessin anat las cosas, pera embolicarlo y aixugarlo.

Lo qual vol dir, en resum, que avuy dia lo donar certs datos es perillós: tant pe 'ls que 'ls dona com pe 'l que 'ls reb.

Per lo tant, ab aqueix últim dato ben dat ja 'n tenim massa, com més prou.

Barcelona.

PEPET DEL CARRIL.

Sessió extraordinaria

A tres quarts d' una de la tarde d' ahir, previamente convocats pel primer tinent d' Alcalde D. Emili Briansó, á qui deixa encarregada la Alcaldía'l senyor Font de Rubinat per ausentarse d' aquesta ciutat, y baix la presidencia del ciut primer tinent d' alcalde, s' reüní en sessió extraordinaria l' Excelentíssim Ajuntament ab assistencia dels regidors senyors Orliva, Borrás, Masó, Amar, Vergés, Casagorda, Güel, Romero, Navás (E), Muñoz, Nogués, Aiguadé, Arés, Mayner, Jordana, Pallejá, Navás (J) y Vallvé y nombros públich que ocupá 'ls lloch de la sala de sessions y part del vestibul.

Lo s-nyor President (Briansó), exposá'l motiu de la convocatoria, quina tenia per objecte lo protestar de las par-uas que'l Marqués de Portago dirizi indignament als veíns de Reus y aixís mateix de la versió publicada per «El Nacional» y «El Imparcial» de Madrid, referent á lo ocorregut á l' andén de la estació dels Directes al passar per aquesta ciutat lo senyor Dato.

Lo senyor Briansó seguí d' hent que no sols havia convocat a tots los s-nyors regidors, sino que, enterat de que'l senyor Font se trobava á Reus, ho havia fet també á aquest, qui esperava en la sala de la Alcaldía y anava á entrar á la de sessions pera explicar fide·ment lo ocorregut.

Al entrar lo senyor Font, invitat pel senyor President, to s los concurrents se posaren drets y aplaudiren calurosament.

Lo regidor y ex-alcalde senyor Borrás, prega al senyor Font (que 's posa á ocupar un silló) passi al lloch presidencial com li correspon; més lo senyor Alcalde contes agrañint aquesta mostra de companyerisme y excusants ab molt atenció para-as.

Després lo senyor Font explicá'l incident ocorregut ab lo Marqués de Portago, que resulta igual en lo fondo que'l publicat en la ocasió per Lo SOMTENT, y seguí: que s' enterá del pas del Ministre per casualitat y, avans de sortir á la estació, comunicá la nova al senyor Capitá de la Guardia civil.

# Realisació de totes las existencias

DE LA CASA

## JOAN PORTA

Feu ús de la paraula lo senyor Casaguald, manifestant que la conducta del senyor Font l'hauria imitat to's perque cumpli com bon fill de Reus y digne Autoritat y que per lo mate x se li deu donar un vot de gracias y un aplauso que unaniment foren aproba's.

Lo senyor Navás (J.) agregó que cons'es que en aquesta cuestió es an tots los regidors incondicionalment al costat del senyor Font para tot.

Y després d'aixecarse'l senyor Font y donar las gracias per las probas de companyerisme que li acabavan de donar sos companys de consistori, s'aixecà la sessió ab forts picaments de mans.

Quan s'hagué retirat lo públich quedaren encare reunits en la sala de sessions los senyors Alcalde y regidors.

Ignorém lo que acordarian.

### CRÓNICA

Nostre Alcalde D. Pau Font de Rabinat, corresponent a la provocació del Marqués de Portago, ha acceptat lo desafi, designant per padrins al Diputat a Cortes per Vich D. Joseph de Abadal y al President del Ateneo Barcelonés y reputat Arquitecte de Barcelona D. Lluís Domenech y Muntaner.

Sabém positivament que'l nostre amic Sr. Font de Rabinat es enemich declarat d'aquesta classe d'actes; y per lo tant, suposém que'l heurá acceptat per no donar lloch a creure que era covardia l'invocar en aquets moments las sevas ideas de sempre y perque ab la seva dignitat personal hi va involucrat lo bon nom de nostra ciutat.

Respectém la seva decisió.

La Autonomia donantse per aludida en lo suelto que ahir publicavam, protesta indignada del mateix y declara que ningú de la seva redacció ha sollicitat ni ha pensat sollicitar cap empleo.

Si La Autonomia quan va brumir aquest rumor l'hagués desmentit, nosaltres no l'hauriam ahir acollit en lo suelto de referencia.

Per lo tant nostra conducta fou y es correcta, y com tenim dit, en massa ocasions per desgracia, que som enemichs de calumniar a ningú, ni sisquera als enemichs, puig com a tals los concedim la beligerancia que para nosaltres mateixos volém, accedim a la seva indicació de que consti, que son Director, Sr. Litrán, no ha demanat, ni desitja, per ara y tant, cap empleo.

A las bonas Lo Somatent es manso com un anyell.

Aquesta nit se posará en escena en lo teatre de la Societat «Círcol Artístich Catalá» lo drama en actes «El cura de aldea» y la sarsuela «La Calandria».

En altre lloch del present número publicuem una certa que desde Madrid nos trasmiet una apreciada y coneguda persona d'aquesta ciutat, resident a la Vila del Os.

La esmentada carta, igualment que'l document de la «Cambra de Comers» d'aquesta ciutat nos ha tremés, los recomaném a nostres lectors y sobre tot als corresponsals dels diaris de Madrid.

Entre 'ls numerosos telégramas que nostre amic Sr. Font de Rabinat ha rebut de totes parts n'hi ha un que a continuació publicuem en nostra llengua tel com s'ha rebut:

«Reus.—París.

»Reunits un núcleo important de catalans residents a París, lo felicitan calurosament per l'energia tinguenda per vosté am el Marqués de Portago.—Per lo Comissió, Aleix de Togores.»

Molt nos complau que de l'altra banda dels Pirineus estiguin al tant de lo que passa en nostre país y que aplandeixin los actes de virilitat que donan alguns dels fills de nostra terra en circumstancias dificilissimas.

Com en los altres diumenges anteriors, aquesta tarde, en lo lloch de costum de las platjas de Salou, hi haurá tiro de coloms.

La societat «La Armonía» celebrará aquesta nit un llobit ball amenizat per la banda del «Centro de Lectura».

Sabém que'l Sr. Font de Rabinat ab motiu de la provocació de que ha sigut objecte per havernos defendat a tots los fills de Reus, del injust insult ab que intentava tocar nostra dignitat lo Marqués de Portago, ha rebut varias ofertas de distingidas personalitats de Catalunya y de fora entre las que podem citar per la forma afectuosa en que van redactadas la del Diputat a Cortes Sr. Sol y Ortega, fill d'aquesta ciutat, y la del iniciador de la Unión Nacional D. Basilio Paraiso, oferiments tots, que nostre Alcalde no ha pogut acceptar per tenir ya designadas las personas que l'han de representar.

No obstant, sabém que'ls ha contestat testimoniantoshi l'heu agrahiment.

Ab lo tren que en direcció a Lleyda surt d'aquesta ciutat a las sis de la tarde, ahir marxá a dita capital nostre estimat amic D. Pau Font de Rabinat, al objecte d'assistir el Congrés agrícola que ha de tenir lloch avny.

A proposta de la Direcció general d'Obras públicas, y tenint en compte las diferents peticions fetas per comerciants e industrials, s'ha disposat que una comisió en la que s'trobin representats lo comerç, la industria y las companyias de ferrocarrils, estudihi las cuestiones relacionadas ab la merma de las mercancías en son transport per ferrocarril y proposi al govern una escala ó cuadro que pot servir de norma en los contractes de transport ferroviari.

Aquesta nit se posará en escena en l'elegant teatre de la societat «La Palma» la comedia en tres actes titulada «Lo diners».

Acabará la vetllada ab l'acostumat ball.

Los jurats, perits y testimonis que hagin assistit a judicis celebrats en la Audiencia de Tarragona desde primer de Mars a 30 d'Abril y no hagin cobrat sas respectivas dietas ó indemnizacions, poden personarse a fi de ferlas efectivas, der sí ó per persona degudament autorizada, en la Secretaría tots los dias hábils, de nou del matí a una de la tarde fins al 31 del corrent mes.

Aquesta nit tindrà lloch el saló d'actes de la societat «Centro de Lectura» la anunciada vetllada necrológica para honrar la memoria del que fou son darrer president D. Lluís Quer.

Molt millorat del accident y llessions que s'produhí'l prop passat diumenge a la plessa de Toros de Tarragona, retorná ans d'ahir a aquesta ciutat, nostre particular amic lo jove D. Pau Codina.

Celebrém la millora y desitjém al amic Codina un prompte y cumplert restabliment.

Los que desitjin visitar l'Exposició de París y vulguan utilizar las módicas tarifas de la «Compagnie Generale des Voyages», poden dirigirse a son representant en aquesta ciutat, D. Artur Merit, Arrebaj alt d' Jesús, nú. 38, segon, qui 'ls donará 'ls informes que desitjin respecte a las condiciones de viaje y fonda.

Per la secció dramática de la societat «El Alba», aquesta nit se posará en escena en la mateixa, lo drama de D. Victor Balguer, «Don Juan de Serrallonga ó los Herederos de la herca».

La empresa no ha perdonat gasto de cap mena para poguer presentar l'obra ab tota propietat.

La vetllada, com de costum, acabarà en un ball de reunió.

Lo recaudet en lo dia d'ahir en la Administració de Consums per diferents especies puja la cantitat de pessetas 1629.51.

### Després de la cura i pago

Es cosa cómoda per tots y assegura als malalts la tant desitjada salut.

### Articulos de verdadera ganga

Mantas de llana, tapets yuto, Mocadors de fil y ootó, Velluts negres, Mocadors d'abric, Franetas blanques, Manteleria, Piqués, Trajos de bany para senyora y caballero teixits ootó.

### Articulos confeccionats

Brusas parisennes, Faldas, Refajos, Camiseria. A preus increíbles. Tres camisas para homo 4 ptas. Tres camisas para senyora 3 ptas.

### ULTIMS DIAS

Para más detalles llegeixis en 4.ª página **Miraculosos confits ó Inyección anti venéreas y Roob anti-stifitich COSTANZI.**

Nostres apreciables lectors llegiran en la presens edició un anunci de la ben reputada firma desenyors **Valentín & Comp.**, Banquers y Expendea d'uria general de loteria a Hamburg, tocant a la loteria d'Hamburg y no dubtém que'ls interessarí molt, ja que ofereix per pochi gastos alcanzar en un cas felis una fortuna ben important. **Aquesta casa envia gratis y franch lo prospecte oficial a qui li demana.**

### Secció oficial

#### Alcaldía Constitucional de la ciutat de Reus

Segons me participa lo Sr. Alcalde de Vilaseca durant los dias 15, 16, 17 y 18 del actual, estará oberta la cobranza del segon trimestre de la contribució territorial urbana y demás d' 8 a 12 del matí.

Lo que s'fa públich para coneixement d'aquets vehins.

Reus 11 de Maig de 1900.—L' Alcalde accidental, Emili Briansó.

#### Registre civil

del dia 11 de Maig de 1900

##### Naciments

Carme Fort Nieto, de Vicents y Carme.—Teresa Riu Rovira, de Baltasar y Francisca.

##### Matrimonis

Abraham Selas Banús, ab Josepha Olivé Casella s

##### Defuncions

María Domingo Llorit 6 años, S. Joseph 36.

### Secció religiosa

Sant d'avny.—Sant Rolendi.

#### CULTS RELIGIOSOS

Iglesia de las Germanetas dels Pobres

Comensaran las cuarenta horas dijous 17 y acabaran lo 20 del corrent, descubrintse lo Santísim Sacrament a las 8 del matí y reservantse a las 6 de la tarde; missa resada després de l'Exposició.

#### Parroquia de Sant Francesch

Demá a dos cuarts de 8 del matí tindrà lloch la Comunió general en Ntra. Sra. del Carme y a dos cuarts de 5 de la tarde la funció mensual acostumbrada. A dos cuarts de 7 lo mes de María ab sermó que predicará'l Bto. Mossen Francesch Solé acabantse ab l'oferiment de las flors per las nenas.

Sant de demá.—Sants Justa y Justina.

### Anuncis particulars

#### Se traspasan

las portas y demás accessoris d'una botiga situada en la plessa de Pría.

Se cederán en bonas condiciones.

Informes en aquesta impremta.

### HORT

Se desitja trobarne un pera arrendarlo en bonas condiciones.

Informarán en aquesta impremta.

### Interessant als viticultors

#### CARTILLA RÚSTICA

PERA US DEL CULTIVADOR

DE LA

#### VINYA AMERICANA

PUBLICADA

Per la Redacció de «El Labriego»

Vista la bona acullita que ha meregut la primera edició d'aquesta CARTILLA RÚSTICA impresa en idioma catalá, tota vegada que s'veg agotada en un breu espay de temps, la Redacció de «El Labriego» cregué convenient procedir a sa reimpressió al castellá, degudament aumentada.

Dita CARTILLA la forma un volumen en 8.ª major de 440 páginas y s'ven al preu de 6 rals l'exemplar en aquesta impremta.

Imp. C. Ferrando, Plassa de la Constitució.

